
 

 

Miljø- og Fødevareministeriet • Slotsholmsgade 12 • 1216 København K  
Tlf. 38 14 21 42 • Fax 33 14 50 42 • CVR 12854358 • EAN 5798000862005 • mfvm@mfvm.dk • www.mfvm.dk  
 

Den 27. februar 2018 

 

Folketingets Miljø- og Fødevareudvalg 

Christiansborg 

1240 København K 

 
 
 
 
Miljø- og fødevareministerens besvarelse af spørgsmål nr. 1 til B 35, forslag til folketingsbeslutning om 
etablering af beskyttet naturområde i Øresund stillet den 24. januar 2018 af udvalget. 

Spørgsmål nr. 1 til B 35 

”Vil ministeren kommentere henvendelsen af 24/1-18 fra WWF Verdensnaturfonden, jf. B 35 – bilag 

1?” 

Svar 

WWF Verdensnaturfonden tilkendegiver i henvendelsen af 24. januar 2018 til Folketingets Miljø- og 

Fødevareudvalg, at Øresunds dyre- og planteliv er helt unik. Foreningen finder, at naturbeskyttelsen er 

utilstrækkelig set i forhold til behovet og i forhold til andre tiltag vedr. fiskeri, spildevandsudledning, 

mv.  

 

Jeg har forelagt henvendelsen for Miljøstyrelsen, som har oplyst følgende, hvortil jeg kan henholde 

mig: 

 

”I årene 2012-14 var der en større indvinding i Øresund end normalt, som primært gik til opfyldning i 

forbindelse med udbygning af Købehavns Nordhavn. Med den store indvinding skete også en 

overskridelse af de tilladte mængder. Det forløb førte til en stramning af reglerne på flere punkter for 

råstofindvinding. Bl.a. blev Miljøstyrelsens mulighed for at føre tilsyn med råstofindvindingen 

skærpet. Endvidere blev der indført årlige lofter for indvinding i en række indvindingsområder, 

herunder også i Øresund.  

 

Der er i dag tilladt at indvinde årligt op til ca. 70.000 m3 i de to områder, hvor der er mulighed for 

indvinding i det nordlige Øresund. Der var i 2016 en indvinding på ca. 50.000 m3 og i de tre første 

kvartaler af 2017 også ca. 50.000 m3  i det nordlige Øresund.   

 

De undersøgelser, som Miljøstyrelsen fik gennemført i 2015 viser, at der sker en negativ påvirkning af 

flora og fauna i selve indvindingsområdet og i den tilhørende 500 m-påvirkningszone omkring. På 

baggrund af den nuværende viden er der ikke en klar indikation af, at råstofindvindingen påvirker det 

samlede økosystem i Øresund”.   
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Jeg kan i tillæg til ovenstående tilføje, at jeg har taget initiativ til, at der igangsættes en kortlægning af 

allerede eksisterende viden på en række områder relateret til råstofindvinding i Øresund. Regeringen 

har den grundlæggende holdning, at vi skal finde den rette balance mellem at benytte de naturgivne 

ressourcer og beskytte naturen. Regeringen finder, at der med de nuværende regler for, hvornår man 

kan få tilladelse til at indvinde råstoffer på havet, er et tilstrækkeligt grundlag for at sikre en 

bæredygtig indvinding af råstoffer i Øresund.  

 

 

 

Esben Lunde Larsen / Hans Chr. Karsten 

 


